



نبيل علي يحيى الحياه

Nabil Ali Yahya

Nabeelalhayah1978@gmail.com

+967-774145555

+252633311100

01/01/1978

Yemen – Somaliland - Egept



Nationality

- YEMEN

Social status

- Married - father of five

Qualifications



- MBA – Malaysia - University (MEDIU)
THE IMPACT OF MARKETING STRATEGIES ON
THE PERFORMANCE OF SMALL AND MEDIUM
ENTERPRISES IN YEMEN

- MBD of TBCI.
- Member of the Egyptian Society of Quality Engineers.
- Member of the Egyptian Society for Quality.
- Member of the Advisory Board of the Yemen
Foundation for Excellence and Quality.
- Member of the Board of Trustees of Qudam Center
for Renaissance Studies - Yemen
- Member of Basira Center for Statistics and
Information - Yemen.

Memberships

- Traveling - forming relationships - research -
reflection and analysis - forming and managing work
teams - searching for creativity and innovation - legal
formulations - communication - negotiation -
sanctifying work - changing concepts and transferring
skills to others when needed.

Hobbies and skills

- الجنسية :
يميني
- الحالة
الإجتماعية
متزوج وأب لخمسة أبناء.
- المؤهلات :-
ماجستير إدارة أعمال – جامعة (MEDIU) ماليزيا.
تأثير استراتيجيات التسويق على أداء الشركات
الصغيرة والمتوسطة في اليمن
- العضويات :-
عضو مجلس إدارة مجموعة TBCI.
عضو الجمعية المصرية لمهندسي الجودة.
عضو الجمعية المصرية للجودة.
عضو الهيئة الاستشارية للمؤسسة اليمنية
للامتياز والجودة.
عضو مجلس أمناء مركز قدام لدراسات النهضة
– اليمن
عضو مركز بصيرة للإحصاء والمعلومات – اليمن.
- الهوايات
والمهارات :-
السفر – تكوين علاقات – البحث – التأمل
والتحليل – تكوين وإدارة فرق عمل – البحث عن
الابداع والابتكار – الصياغات القانونية –
التواصل – التفاوض – تقديس العمل – تغيير
المفاهيم ونقل المهارات للآخرين عند الحاجة



Consulting Experience

الخبرة الاستشارية :-

- Head of Studies and Research Department International House of Expertise 2011.
- Training project manager for (350 participants) in the TOT program in a number of Libyan cities (Libya) 2012.
- ISO 9001 Quality Management System Consultant for Al Matbouli Trading Group - Saudi Arabia 2012.
- Consultant Job Description Zaki Farsi Group - Saudi Arabia 2012.
- Consultant of ISO 9001 Quality Management System for Al Birr Charitable Society in Onaizah - Saudi Arabia 2012.
- Consultant of Quality Management System ISO 9001 for Umm Al-Qura Charitable Society in Makkah 2012.
- Supervising the ISO 9001 Quality Management System in Al-Manar Establishment – Yemen 2012.
- Preparation of regulations of the Foundation of Yemenis in Diaspora – Yemen 2012.
- Supervising the ISO 9001 Quality Management System in Jayzan Community - Saudi Arabia 2013.
- Head of a consultant team to qualify Sheba Shipping Company, agent of MSC, according to the quality management system ISO 9001:2015 - Yemen – Hodeidah 2013.
- Consultant of Quality Management System ISO 9001 in the project of Subaie Charity Award for a number of charities in the Kingdom of Saudi Arabia to obtain the quality certificate ISO 9001 – 2014-2016.
- Supervised the training of 150 participants from the Yemeni Public Telecommunications Corporation – Malaysia 2014.
- Supervision of training (170 participants) for a number of institutions - Malaysia - Indonesia – Turkey 2015.
- General Manager of International Expert House Group - Malaysia - Saudi Arabia – Yemen 2015.
- Consultant of ISO 9001 Quality Management System for Zamzam Foundation – Somalia 2015.
- Consultant of ISO 9001 quality management system ILOTANGO factory – Somaliland 2016.
- Regional Director of the Arabian Mehad and the International House of Expertise - Yemen and East Africa 2016.

- رئيس قسم الدراسات والبحوث بيت الخبرة الدولي 2011.
- مدير مشروع تدريب لـ (350 مشارك) في برنامج TOT في عدد من المدن الليبية (ليبيا) 2012.
- استشاري نظام إدارة الجودة ISO 9001 لمجموعة المتبولى التجارية - المملكة العربية السعودية 2012.
- استشاري الوصف الوظيفي مجموعة زكي فارسي - المملكة العربية السعودية 2012.
- استشاري نظام إدارة الجودة ISO 9001 لجمعية البر الخيرية في عنيزة - المملكة العربية السعودية 2012.
- استشاري نظام إدارة الجودة ISO 9001 لجمعية أم القرى الخيرية بمكة المكرمة 2012.
- الإشراف على نظام إدارة الجودة ISO 9001 في مؤسسة المنار - اليمن 2012.
- إعداد لوائح مؤسسة يمانيون في المهجر - اليمن 2012.
- الإشراف على نظام إدارة الجودة ISO 9001 في مؤسسة جيزان - المملكة العربية السعودية 2013.
- رئيس فريق استشاري تأهيل شركة سبأ للملاحة وكيل شركة MSC وفق نظام إدارة الجودة ISO 9001:2015 - اليمن - الحديدة 2013.
- استشاري نظام إدارة الجودة ISO 9001 في مشروع جائزة السببيعي الخيرية لعدد من الجمعيات الخيرية في المملكة العربية السعودية للحصول على شهادة الجودة ISO 9001 2014-2016.
- أشرف على تدريب 150 مشارك من المؤسسة العامة للاتصالات اليمنية - ماليزيا 2014.
- الإشراف على تدريب (170 مشارك) لعدد من المؤسسات - ماليزيا - إندونيسيا - تركيا 2015.
- المدير العام لمجموعة بيت الخبرة الدولية - ماليزيا - المملكة العربية السعودية - اليمن 2015.
- استشاري نظام إدارة الجودة ISO 9001 لمؤسسة زمزم - الصومال 2015.
- استشاري نظام إدارة الجودة ISO 9001 مصنع ILOTANGO - أرض الصومال 2016.
- المدير الإقليمي لشركة المهاد العربية وبيت الخبرة الدولي - اليمن وشرق إفريقيا 2016.

Consulting Experience :-

- ISO 9001 Quality Management System Consultant Tamkeen Foundation – Somalia 2016.
- Consultant of ISO 9001 Quality Management System for Hamdi Organization for Care and Development – Somalia 2016.
- Consultant of ISO 9001 Quality Management System for Social Development Organization – Somalia 2017.
- General Manager of USID Company for Import and Export – Turkey 2017.
- Quality Systems Advisor at the Arabian Mehad the International House of Expertise 2017 - 2021.
- Assistant external auditor for a number of companies and factories 2011-2021.
- Consultant of Quality Management System ISO 9001 Islamic Life Commission – Somaliland 2018.
- Consultant of Quality Management System ISO 9001 Silla Foundation for Development - Yemen – Hadramout 2019.
- Head of the advisory team for the rehabilitation of Andalus University of Science and Technology ISO 9001:2015 - Yemen - Sana'a 2019
- Building a quality management system and strategic plan using the balanced scorecard - Broome - Hadramawt – Al-Shehr 2020.
- Restructuring and institutional building of ASA Company 2021.
- Training the quality team at the Renaissance Makers Foundation - Yemen – Aden 2021
- A gap analysis of the quality management system for the Foundation for Sustainable Development - Yemen - Sana'a 2021.
- Restructuring and institutional building of Airlines (BILQIS) - Yemen 2021
- Restructuring and institutional building of the Overseas Company 2021.
- Business development consultant for Muftah Exchange Company, - Yemen - Sana'a 2020-2022.
- Business development consultant for Muftah Company for Advanced Projects - Sudan – Khartoum 2020-2022.
- Restructuring and institutional building of QZY Company 2021.
- Business development consultant - yemken factory – Kenya 2020-2022.
- Training the quality team at Zamzam Foundation - Quality Management System Specialist - according to the international standard ISO 9001: 2015 and the mechanism for building strategic plans using the Balanced Scorecard (BSC) - Somalia - Mogadishu 2022
- Chairman of the advisory team for the evaluation of Al-Medawiyah Company and the Protein Corporation for Animal Production - Saudi Arabia - 2023.
- Providing a training program in Aden Governorate, funded by the World Bank, under the supervision of UNOPS, and implemented by META META, for elite leaders from a number of government institutions (Ministry of Public Works and Roads - Road and Bridge Maintenance Fund - General Water Corporation - Unit for Implementing Internationally Funded Road Maintenance Projects). – Urban Cities Development Unit) – Institutional Development Program.
- Providing consulting services in the field of institutional development for the Road and Bridge Maintenance Fund (RMF) - Aden 2024.

الخبرة الاستشارية :-

- استشاري نظام إدارة الجودة ISO 9001 مؤسسة تمكين – الصومال 2016.
- استشاري نظام إدارة الجودة ISO 9001 لمنظمة حمدي للرعاية والتنمية – الصومال 2016.
- استشاري نظام إدارة الجودة ISO 9001 لمنظمة التنمية الاجتماعية – الصومال 2017.
- المدير العام لشركة USID للاستيراد والتصدير – تركيا 2017.
- مستشار نظم الجودة في شركة المهاد العربية وبيت الخبرة الدولي 2017 - 2021.
- مساعد المراجع الخارجي لعدد من الشركات والمصانع 2011-2021.
- استشاري نظام إدارة الجودة ISO 9001 هيئة الحياة الإسلامية - أرض الصومال 2018.
- استشاري نظام إدارة الجودة ISO 9001 مؤسسة صلة للتنمية - اليمن - حضرموت 2019.
- رئيس الفريق الاستشاري لتأهيل جامعة الأندلس للعلوم والتقنية ISO 9001:2015 – اليمن - صنعاء 2019
- بناء نظام إدارة الجودة والخطة الاستراتيجية باستخدام بطاقة الأداء المتوازن – شركة بروم – حضرموت – الشحر 2020.
- إعادة الهيكلة والبناء المؤسسي لشركة ASA النفطية 2021.
- تدريب فريق الجودة بمؤسسة صنّاع النهضة – اليمن – عدن 2021
- تحليل فجوة لنظام إدارة الجودة لمؤسسة التنمية المستدامة – اليمن – صنعاء 2021
- إعادة الهيكلة والبناء المؤسسي لشركة بلقيس للطيران – اليمن 2021
- إعادة الهيكلة والبناء المؤسسي لشركة عبر البحار 2021.
- استشاري تطوير أعمال لشركة مفتاح للصرافة اليمن - صنعاء 2020-2022.
- استشاري تطوير أعمال لشركة مفتاح للمشاريع المتطورة – السودان – الخرطوم 2020-2022.
- إعادة الهيكلة والبناء المؤسسي لشركة QZY النفطية 2021.
- استشاري تطوير أعمال – مصنع yemken – كينيا 2020-2022.
- تدريب فريق الجودة بمؤسسة زمزم - أخصائي نظام إدارة الجودة - وفق المواصفة القياسية العالمية ISO 9001:2015 وآلية بناء الخطط الاستراتيجية باستخدام بطاقة الأداء المتوازن BSC – الصومال – مقديشو 2022.
- رئيس الفريق الاستشاري لتقييم شركة المدوية ومؤسسة بروتين للإنتاج الحيواني – السعودية – 2023.
- تقديم برنامج تدريبي مع UNOPS لنخبة من قيادات عدد من المؤسسات الحكومية اليمنية (وزارة الأشغال العامة والطرق - صندوق صيانة الطرق والجسور – المؤسسة العامة للمياه – وحدة تنفيذ مشاريع صيانة الطرق الممولة دولياً – وحدة تطوير المدن الحضرية – وحدة مشاريع المياه والصرف الصحي للمدن الحضرية) – برنامج التطوير المؤسسي 2024.
- تقديم خدمات استشارية في مجال التطوير المؤسسي لصندوق صيانة الطرق والجسور (RMF) – عدن 2024.

Consulting Experience

- Restructuring and institutional building of AL GAWHARAH Consulting Engineering Company - Yemen 2021.
- Rehabilitation of the first phase of the quality management system (Al Rayan Al Yemeni Restaurant - Yemeni and Turkish Food - Oman) 2021.
- Head of the advisory team for ISKAASHI Organization (for the development of MSME).
- Consulting services for Ileys detergent factory - Borao – Somaliland 2022
- Consultant for Al-Manhal Charitable Society - Mogadishu 2022
- Consultant of the Somali Academy for Digital Media 2022.
- Consultant of Al-Hikma Charitable Society - Gruyi - Puntland 2022
- Starting the procedures for establishing a regional company - the incubator of the Consultative Union - for the development of small, medium and small enterprises - Yemen - Africa - the Gulf - 2022.
- Qualifying universities and educational institutions according to ISO 21001:2018
- Qualification of factories according to ISO 14001
- Governance of family businesses - and institutions.
- Preparing family constitutions for a number of commercial groups.
- Senior management assistant for a number of companies remotely.
- Preparation and implementation of work procedures manual for a number of institutions.
- Preparation of studies and plans to establish awareness campaigns and funding.
- Provide management consulting to develop organizational structures and administrative procedures for a number of organizations in the public, private and mixed sectors.
- Organizing and supervising forums and conferences.
- Creation and incorporation of companies and institutions.
- Providing internal consultations and reviews of quality systems and procedures for a number of companies and institutions.
- Preparation of administrative regulations and organizational structures of bodies and institutions.
- Prepare functional plans and programs for bodies and institutions.
- Project management.
- Build and manage teams.
- Manage meetings.
- Training in the areas of management, institutional building, ISO systems, and strategic planning using the BSC Balanced Score Card.
- Experience in deriving government requirements, international standards and donor requirements and training on them such as:
Standards (ISO- SPHERE- CHS- MEAL- GRI- SDGs- UN- WB)

الخبرة الاستشارية :-

- إعادة الهيكلة والبناء المؤسسي لشركة الجوهرة للاستشارات الهندسية – اليمن 2021.
- تأهيل المرحلة الأولى لنظام إدارة الجودة (مطعم الريان اليمني – للمأكولات اليمنية والتركية – عُمان) 2021.
- رئيس الفريق الاستشاري لمنظمة ISKAASHI لتنمية المشاريع الصغيرة والمتوسطة – مقديشو 2022
- خدمات استشارية لمصنع المنظفات Ileys – بورعو – صوماليلاند 2022.
- استشاري لجمعية المنهل الخيرية – مقديشو 2022.
- استشاري أكاديمية الصومال للإعلام الرقمي 2022.
- استشاري جمعية الحكمة الخيرية – جروي – بونتلاندا 2022
- البدء بإجراءات تأسيس شركة إقليمية - حاضنة الاتحاد الاستشاري - لتنمية المشاريع الصغيرة والمتوسطة والأصغر – اليمن – أفريقيا – الخليج – 2022.
- تأهيل الجامعات المؤسسات التعليمية وفق المواصفة ISO 21001:2018
- تأهيل المصناعات وفق المواصفة ISO 14001
- حوكمة الشركات العائلية - والمؤسسات.
- إعداد الدساتير العائلية لعدد من المجموعات التجارية.
- المدير العام المساعد لعدد من الشركات عن بُعد.
- إعداد وتنفيذ دليل إجراءات العمل لعدد من المؤسسات.
- إعداد الدراسات والخطط لإنشاء حملات التوعية والتمويل.
- توفير الاستشارات الإدارية لتطوير الهياكل التنظيمية والإجراءات الإدارية لعدد من المنظمات في القطاعين العام والخاص والمختلط.
- تنظيم والإشراف على المنتديات والمؤتمرات.
- إنشاء وتأسيس الشركات والمؤسسات.
- تقديم الاستشارات الداخلية ومراجعات نظم الجودة والإجراءات لعدد من الشركات والمؤسسات.
- إعداد اللوائح الإدارية والهياكل التنظيمية للهيئات والمؤسسات.
- إعداد الخطط والبرامج الوظيفية للهيئات والمؤسسات.
- إدارة المشاريع.
- بناء وإدارة الفرق.
- إدارة الاجتماعات.
- التدريب في مجالات الإدارة والبناء المؤسسي وأنظمة ISO والتخطيط الاستراتيجي باستخدام بطاقة الأداء المتوازن BSC.
- الخبرة في استنباط المتطلبات الحكومية والمعايير الدولية ومتطلبات المانحين والتدريب عليها مثل :-
معايير (MEAL-GRI-SDGs-UN-WB- CHS-ISO- SPHERE)

Conferences I participated in



- Supervising the organization and management of the Islamic Organizations Conference - Istanbul - Türkiye.
- Participating in organizing the conference of Syrian Charities - Antioch - Turkey.
- Working paper in the conference on the reduction of conflict in the light of the amendment of the Land Registry Law - Yemen.
- A working paper in the conference of the Land Registry Authority (Yemen).
- Refugee Conference (UNHCR) - Yemen. Economic Conference of Turkey - Yemen.
- Conference on Combating Cancer - Yemen.
- Development Forum Yemeni Diaspora Foundation - Yemen.

training courses

- Head of ISO 9001: 2008 accredited auditors from BSI and IRCA.
- Quality Certified Quality Consultant from the International City University - Malaysia - for quality procedures and systems.
- Effective strategic application using Balanced Scorecard - Turkey - Malaysia.
- Utional Institutional work - Yemen
- Organization and simplification of work procedures - Malaysia.
- Building Team Building and Management - Malaysia.
- Preparation and qualification of training specialist - Malaysia.
- Advanced Management Strategies - Malaysia.
- Training of trainers TOT - Libya.
- High Command - Malaysia.
- Process Engineering - Malaysia.
- Geographic Information Systems - Yemen.
- Systems and Information Management - Yemen.
- SQL & Oracle language for six months - Yemen.
- Art The Art of Negotiation - Turkey.
- Monitoring and Performance Evaluation - Yemen.
- 270 Information Security Management System ISO 27001 - Yemen.
- Internal Audit of Quality Management System ISO 9001 - Yemen - Somalia.
- Occupational Safety and Health Conference - Arab Union for Sustainable Development and Environment - Egypt - Cairo.

- الإشراف على تنظيم وإدارة مؤتمر المنظمات الإسلامية - اسطنبول - تركيا.
- المشاركة في تنظيم مؤتمر الجمعيات الخيرية السورية - أنطاكية - تركيا.
- عمل ورقة عمل في مؤتمر الحد من الصراع في ضوء تعديل قانون السجل العقاري اليمني - اليمن.
- ورقة عمل في مؤتمر هيئة السجل العقاري (اليمن).
- مؤتمر اللاجئين (UNHCR) - اليمن. المؤتمر الاقتصادي لتركيا - اليمن.
- مؤتمر مكافحة السرطان - اليمن.
- منتدى التنمية مؤسسة الشتات اليمنية - اليمن.

- رئيس فريق مراجعين معتمد ISO 9001:2008 من هيئة المواصفات البريطانية (BSI) و (IRCA).
- استشاري جودة معتمد من جامعة المدينة العالمية - ماليزيا - لإجراءات وأنظمة الجودة.
- التطبيق الاستراتيجي الفعال باستخدام بطاقة الأداء المتوازن - تركيا - ماليزيا.
- العمل المؤسسي - اليمن
- تنظيم وتبسيط إجراءات العمل - ماليزيا.
- بناء وإدارة فرق العمل - ماليزيا.
- إعداد وتأهيل أخصائي التدريب - ماليزيا.
- الاستراتيجيات المتقدمة للإدارة العليا - ماليزيا.
- تدريب مدرّبين TOT - ليبيا.
- القيادة العليا - ماليزيا.
- هندسة العمليات - ماليزيا.
- نظم المعلومات الجغرافية - اليمن.
- إدارة النظم والمعلومات - اليمن.
- لغة SQL & أوراكل لمدة ستة أشهر - اليمن.
- فن التفاوض - تركيا.
- الرقابة وتقييم الأداء - اليمن.
- نظام إدارة أمن وسرية المعلومات ISO 27001 - اليمن.
- المراجعة الداخلية لنظام إدارة الجودة ISO 9001 - اليمن - الصومال.
- مؤتمر السلامة والصحة المهنية - الاتحاد العربي للتنمية المستدامة والبيئة - مصر - القاهرة.

المؤتمرات التي شاركت فيها:-

الدورات التدريبية :-

